
| Z  P O V I J E S N O G  D R U Š T V A  H R V A T S K E

GLAVNA GODIŠNJA SKUPŠTINA PDH—e 31. V. 1955.

Otvarajući skupštinu, potpredsjednik PDH-e dr. Miljenko P r o  t e g a pozdravio
je prisutne goste -— prof. dra F, Zwittera, predsjednika Saveza historijskih društava
FNRJ , i prof. dra D. Jankovića, predstavnika Istoriskog društva Srbije —— kao i ostale
učesnike i ispričao predsjednika Društva prof. Jakšu Ravlića, koji zbog bolesti ne
može prisustvovati skupštini

Pošto ga je skupština aklamacijom izabrala za predsjedatelja skupštine, dr. Pro-
tega je dao rije-č najprije prof, dru J . Š i d  a k u ,  “koji je održao referat o »Hrvatskoj
historiografiji 1953—1955«,_a zatim prof. dru F. Č u l i n o v i ć u ,  koji je referirao
o građi za historiju NO—rasta.

Izvještaj o radu Upravnog odbora PDH—e pročitao je vršilac dužnosti tajnika
Mirjana G r o s  s, asistent Historijskog instituta JAZU u Zagrebu.

TAJNIČKI IZVJEŠTAJ O RADU PDH—e od. 25. IV. 1954 do 31. V. 1955.

I. Djelatnost odbora PDH-e. Na godišnjoj skupštini 2 5 .  IV. 1 9 5 4  izabran je od-
bor, koji se konstituirao ovako: predsjednik J. Šidak, podpredsjednik M .  Protega,
tajnik M .  Despot, blagajnik F .  Moačanin, odbornici: V. Bogdanov, M. Brandt, F. Ću-
linović, K. Mali, O. Mandić. Na izvanrednoj skupštini 14. XI. 1 9 5 4  zahvalio se pred—
sjednik prof. Šidak, pa je za novog predsjednika izabran prof. J. Ravlić. Na sastanku
odbora 29. I I I .  1 9 5 5  zahvalila se drugarica M. Despot na dužnosti tajnika zbog zauze-
t'osti drugim poslovima, pa je u odbor kooptirana drugarica M. Gross, koja je do
glavne godišnje skupštine preuzela dužnost tajnika.

Odbor PDH-e imao» je sastanke u prosjeku jednom mjesečno (u svemu osam.), a
rješavao je između ostaloga ove probleme:

1 .  Izdanja PDH—e:

a) »Historijski Zbornik<<. Bilo je poteškoća u vezi sa subvencijom za »Historij—
ski Zbornik<< kao i s nakladnikom »Školskom knjigom<<, jer je velik dio časopisa
ostajao neprodan. Subvencija je napokon dobivena, pa je Zbornik osiguran za g. 1 9 5 5
(taj će svezak biti posvećen 10—godišnjici Oslobođenja). Postignut je napredak u ra-
spačavanju Zbornika za 1 9 5 4 ,  jer .se u tome angažirao veći broj članova. Uvođenjem
nove članarine od d(in. 40, u koju je uračunata i pretplata za »Historijski Zbornik<<.
mnogo je urađeno, da se osigura izlazak čas-opisa. U odboru se diskutiralo i o fiziono—
miji časopisa.

b) >>P-eristil<<, časopis za historiju umjetnosti i arheologiju, napokon je izašao.
Štampanje je započelo u studenom 1 9 5 3 ,  a časopis je izašao u ožujku 1 9 5 5 .  U njega su
uložene tri godišnje subvencije. Dalje izlaženje »Peristi.1a<< nije još zasad osigurano,
ali odbor smatra, da časopis treba da ostane edicija PDH-e, pa će nastojati, da i
dalje izlazi, iako redakcija »P'eristila« smatra, da bi časopis trebao da izlazi u okviru
Društva muzejsko—konzervatorskih radnika.

c) »Mala historijska knjižica<<. Bilo je poteškoća s nakladnikom >>Školskom knji—
gom<<, jer je nakon poskupljenja knjiga velik dio novijih izdanja ostao neprodan. Me—
đutim, promjenom fizionomije knjižnice, koja će ubuduće služiti potrebama sne—dnje

škole u skladu s novim nastavnim planom, uspjelo je naposljetku sklopiti ugovor sa
»Školskom knjigom<<, pa će nova izdanja uskoro izaći,

2. »Historijskž pregled<<. Časopis. koji izdaje Savez historijskih društava, izlazi
od prošle godine u Beogradu, a namijenjen je srednjoškolskim nastavnicima. Odbor

PDH-e zainteresiran je za taj časopis, koji ima posebnu redakciju i u Hrvatskoj (M.

Despot). Dosada je u časopisu objavljeno više priloga iz pera članova našeg društva.
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'H i s to r i j s k i  zborn ik

3 .  Savjetovanje  historičara Hrva tske .  I zvanredna  god i šn ja  skupš t ina  o d  1 4 .  X I .
1 9 5 4  zak l juč i l a  j e ,  d a  s e  održi takvo savje tovanje  u prol jeće 1 9 5 5 .  Formiran j e  i po—
seban odbor, ali on n i j e  mogao ništa uraditi. Na kraju j e  odbor PDH—e zaključ io,  da
se zamišl jeno savjetovanje historičara ne može ostvarit i ,  j e r  S a v j e t  z a  prosvjetu ne
može odobrit i  svotu,  ko ja  j e  u tu svrhu potrebna. Zbog toga odbor iznosi  pred ovu
skupštinu s l i j edeć i  p r i j e d l o g :  d a  s e  ove godine odustane o d  organizaci je  saVJe tovan ja
historičara iz  c i j e l e  Hrvatske,  a d a  s e  umjes to  toga organizira sav je tovan je  u okv1ru
zagrebačke podružnice. ko jem b i  prisustvovali historičari b l i že  okolice,  a i po jed inc i
i z  ostalih krajeva Hrvatske  o svom trošku i l i  trošku narodnih odbora .  U tu  svrhu
ne b i  bila. potrebna posebna materijalna sredstva.  Svrha ovog sav je tovan ja  b i la  bi., (
d a  s e  rasprave  aktuelna teoretska p i tan ja  u našoj historiografij i  i d a  s e  uspostavi.
kontakt između historičara izvan s redn je  škole i nastavnika,  kao prvi  preduvje t ,  d a
s e  s jedne strane digne nastava h is tor i je  n a  viši n ivo ,  a s druge po taknu  naučni  rad—
nici,  d a  svaki u svom područ ju  obradi  k l jučne  probleme, z a  ko j ima  se os jeća naj—
veća potreba.

4 .  L je tn i  seminari— za s redn joško l ske  nas tavn ike .  O v o g  ć e  s e  l j e t a  održa t i  d v a
seminara za nas tavn ike :  jedan savezn i  n a  Prespi, a drugi z a  Hrvatsku u Zadru .  Se—
minar z a  Hrvatsku održat ć e  s e  n a  z a h t j e v  nastavnika zbog toga,  š to  s e  u Hrvatskoj
uvodi nov i  nastavni p lan ,  koj i  s e  razlikuje o d  p lanova  u os tal im republikama. Nas ta—
vnic i  traže seminar, k o j i  b i  i m  pomogao.  d a  se lakše  snađu u problematici novoga
nastavnog plana.  Stoga će  seminar u Zadru  obuhvatiti  gradivo za  V .  .i V I .  razred., u
k o j i m a  se u šk. god. 1955 /6  p r e d a j e  po novom nastavnom planu.  Brigu z a  organiza—
c i j u  seminara u Zadru v o d i  odbor,  sas tavl jen  o d  članova zagrebačke podružnice.
Odlučeno j e .  d a  s e  nekoliko nastavnika p o š a l j e  i na  savezni t e č a j ,  Traženju organi—
zatora saveznog t eča j a ,  d a  se poša l ju  neki. predavači iz Hrvatske, odbor PDH—e n i j e
mogao udovoljiti, j e r  trošak za ,  predavače snose republička društva. Međutim, PDH—e
n e  raspolaže potrebnim materi jalnim sredstvima,  a Sav j e t  za prosv je tu  angažiran j e
materijalno z a  zadarski  seminar.

5 .  Međunarodni kongres historičara u. Rimu. Odbor P D H - e  uspio  j e ,  d a  Sav j e t
z a  prosvjetu odobri devize z a  trojicu historičara, koj i  će sudjelovat i  n a  kongresu u
Rimu (početkom rujna 1 9 5 5 ) .

6 .  S u r a d n j a  .PDH—e s a  Savezom h i s to r i j s k ih  druš tava FNRJ i h i s t o r i j s k im  dru-
štvima drugih republika bi la  j e  slaba. Održavala s e  samo u vez i  s nekim tekućim
pitanjima.

7 .  Kongres  his toričara Jugoslavi je  1 9 5 4 .  PDH—e n i j e  dosada moglo upoznat i  s v o j e
članove s rezultatima i iskustvima toga kongresa, Glavni j e  razlog tome, što mate-
rijali s kongresa nisu j o š  uvijek u potpunosti sred-eni, p a  nam nedos ta je  opći pre-
gled na  rad kongresa. »Hisftorijski Zbornik<< doni je t  će izvještaj o radu kongresa. Iz
Hrvatske prisustvovalo j e  kongresu 60  historičara s 3 1  referatom.

8 .  Veza  s podružnicama PDH—e b i l a  j e  u poče t ku  s laba ,  a l i  j e  s a d a  neš to  ž i v l j a .
Održavana j e  povremeno veza u tekućim pitanjima, ali se odbor n i j e  mogao angaži-
ra t i ,  da  podružnicama pruži. veću pomoć .  Jedan je  od razloga pomanjkanje materi-
jalnih sredstava, k o j a  b i  omoguć i la pojedinim članovima odbora PDH—e da  putuju

u s j e d i š t a  podružnica "i uspostavljaju l ični  kontakt.

I I .  R a d  podružnica.  PDH—e ima sada 256  č lanova,  ne  računa juć i  Društvo u Puli
i podružnicu u Karlovcu, k o j i  nisu pos la l i  potrebne podatke.

1 .  Podružnica u Zagrebu  ima  8 6  članova, koji redovito p laća ju  članarinu. Ona
će  svakako u dal jem učv r šć i v a n j u  s v o j e  organizac i je  povećati broj č lanova.  Podru—
žnica j e  osnovana n a  prošlogodišnjoj «skupštini. Rad Zagrebačke podružnice pred—
stavl ja najveć i  uspjeh u djelatnosti  PDH-e.  Podružnica j e  usmjerila svoj  rad na je—
dan sektor, koji  j e  dosada bio  zanemaren: okupila j e ,  naime, velik broj  zagrebačkih
nastavnika historije,  p a  ako tako  nastavi, možda ć e  u toku iduće godine obuhvatiti
sve zagrebačke nastavnike historije.  Srednjoškolska sekcija podružnice sastaj a la  se
svakih 1 4  dana, a uspješno j e  r ješavala p i t a n j a  u vezi  s novim nastavnim planom
i nastavnim sredstvima. Zasluga j e  podružnice, što j e  dobivena subvenci ja  za  ljetni
seminar u Zadru, a n jeni  članovi preuzeli su i brigu z a  organizaciju tog seminara.
Osim toga, srednjoškolska sekcija povela j e  svoje  članove na uspješnu dvodnevnu
ekskurziju u Hrvatsko Zagorje ,  g d j e  s u  razgledani historijski spomenici. D a  b i  se
pomoglo nastavnicima u vezi s novim nastavnim planom, održavana su  z a  n j i h  pre-
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davanja iz historije umjetnosti i filozofije. U okviru podružnice također su organi—
ziran—a predavanja s različitih historijskih područja, koja  su  se održavala svakih 1 4
dana .  U svemu j e  bilo 11 takvih predavanja. U usporedbi s godinom 1953/4  interes j e
za  ta  predavanja donekle pao.  Jedan o d  glavnih razloga j e  u tome, što su o n a  koli—
dirala s predavanjima za srednjoškolske nastavnike, a to s e  odmah odrazilo na po—
sjetu .  Nastojat će  se, da se to ubuduće ne ponovi. Podružnica bi s e  morala više nego
dosad založit i ,  d a  se uspostavi  stalna suradnja između srednjoškolskih nastavnika
i historičara izvan s r e d n j e  ško le .

2 .  Podružnica u Dubrovniku  ima 5 1  člana. Ona  je u toku prošle  godine organi—
zirala 1 0  predavanja, n a  kojima j e  pos je t  šire publike bio razmjerno dobar, ali j e
odaziv nastavnika i službenika prosvjetno—kulturnih ustanova bio  s lab.  Članovi po—
družnice održali s u  također niz predavanja u Pučkom sveuč i l i š tu ,  na  radios tanic i
i t d .  U naučnim publ ikaci jama surađuje  velik b r o j  č lanova.  Podružnica se zaintere—
sirala z a  nastavu historije u srednjim školama, p a  održava vezu s a  Srednjom po—
morskom školom i gimnazijom.

3 .  Podružnica u Zadru ima 3 0  članova. Iako j e  osnovana već  1 9 5 2 ,  ona  done -
davna n i j e  radila. Međutim, dolaskom novih nastavnika historije n a  zadarske s rednje
škole, kao i osnutkom novih ustanova (Insti tut  Filozofskog fakulteta, Institut J ugo—
slavenske akademi je  i Gradski muze j )  sabrao se u Zadru izvjestan b ro j  l j u d i ,  ko j i  su
osjetili  potrebu d a  podružnica proradi. Tada j e  inicijativa, ko ja  j e  došla  o d  uprave
PDH—e,  našla povol jni je  prilike, i n a  osnivačkoj skupštini 1 0 .  XI I .  1954  usp j e lo  j e
okupiti 30 članova. Perioda od tada do danas može s e  smatrati vremenom okupl janja
i učvršćivanja različ i t ih formi rada. Z a  školsku omladinu formiran j e  seminar z a
društvene nauke, k o j i  vode članovi podružnice:  nastavnici i drugi ,  Bilanca r ada  j o š
j e  skromna,  a l i  s e  u gradu ipak os jeća ,  da podružnica postoji ,  p a  ć e  i S a v j e t  z a  pro-
svje-tu NO podijeliti podružnici neku  pomoć. Zadarska podružnica očeku je  od PDH—e
savjete i pomoć u vezi  s a  svoj im rad-om, a željela b i  da  s e  upozna i s iskustvima dru—
gih podružnica.

4 .  Podružnica u. Sisku ima 1 6  članova. Osnovana j e  8 .  I I .  1 9 5 5 .  U podružnici je
održano uspješno predavanje o arheološkim otkrićima u S isku  1953/4.  Podružnica
bi že l je la ,  da  s e  na  gednom savjetovanju upozna s radom onih podružnica, koje već
r ade  du l j e  vremena, kako b i  se mogla korist i t i  njihovim iskustvom. Ona ima uv je ta ,
d a  svoj  rad š to  bo l j e  razv i je .

5 .  Podružnica u Šibeniku ima 1 6  č lanova, ali nastoji,  d a  s e  ta j  broj  poveća. Odr—
žana s u  tri predavanja ,  a članovi s u  podružnice radili na skupljanju h i s tor i j ske  gra—
de u Šibenskom arhivu. Bro jn i  fragmenti iz  historije Šibenika objavljeni su u 10—
kalnoj štampi.

6 .  Druš tvo  z a  pov i j e s t  'z. kul turna pztanja I s t r e  u P u l i  održalo j e  v i š e  p r e d a v a n j a .
Članovi su sudje loval i  u p r i ređ ivan ju  izložbi, prilikom puls-kog festivala i pružili po-
moć  naučnim ekipama i ekskurzi jama.  Uspostavljena j e  veza s Mat icom Hrvatskom
radi  i zdavan j a  Pulskog zbornika.  Društvo će izdavati  rev i ju  s l ičn u  R i j e čk o j .  Os im
toga s e  angažiralo u i skapanj ima i. u vezi s a  zaštitom spomenika i muze j ima .

7 .  Podružnica u sec i  ima  2 8  č lan-ova.  U toku godine  upravn i  j e  odbor  održao
6 sastanaka.  Kongresu historičara prisustvovala su tri druga s a  dva  referata. Oni su
informiral i  podružnicu o radu kongresa. U toku godine održana su tri p redavan ja .
Č lanovi su sudje lova l i  u različitim izdanjima i n a  izložbama u vezi s histori jom
N O B - e .  Podružnica priprema izdanje  svoga Godišnjaka u povodu l O — g o d i š n j i c e  Oslo—
bođenja ,  koj i  b i  zatim imao d a  nastavi  s iz laženjem. Međutim, mate r i j a lno  pitanje
u vezi  s t im izdanjem nije još riješeno. Nastavnici  h i s to r i j e  s u  s e  zainteresirali z a
rad podružnice i traže d a  im s e  od rže  predavanja.  Iskustvo j e  pokazalo ,  d a  pos to j e
uvje t i  z a  rad  podružnice. Prošla j e  godina pokazala  put, ko j im treba poć i ,  d a  o n a
postigne što bolj i  uspjeh.

8 .  Ostale podružnice,  iako “su bile dvaput pozvane, n isu  poslale i zv ješ ta j  o radu,
a to j e  n a j b o l j i  znak,  d a  n i su  dovol jno aktivne. Broj članova podružnice u S p l i t u
iznosi 2 9 ,  a z a  podružnicu u K a r l o v c u  nema podataka. '

I I I .  Prema svemu treba konstatirati napredak PDH—e u tome, što su proradile
tri podružnice ,  a i veći krug l j u d i  počeo j e  pokazivati  interes z a  djelatnost PDH—e.
N a  t eme l ju  dosadašnjeg iskustva mislimo, d a  b i  novi odbor PDH-e trebao usmjeriti
s v o j u  aktivnost n a  s l i j edeća  p i t an ja :
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1 )  proširenje društva osnivanjem novih podružnica;
2) međusobno zbliženje i izmjena iskustava podružnica direktno i preko PDH—e;
3) veća  pomoć odbora PDH—e podružnicama, a s druge strane veći “utjecaj po-

družnica na  odbor PDH-e:
k 4)  stalna veza i izmjena iskustava s historijskim društvima u drugim republi-

ama;
5) stalna veza i izmjena mišljenja između historičara na sektorima izvan sred-

n j e  škole i srednjoškolskih nastavnika;
6) PDH—e treba da  se ozbiljno pozabavi najaktuelnijim teoretskim pitanjima

naše historiografije, koristeći se iskustvima kongresa historičara Jugoslavije 1954;
7 )  akt ivizaci ja  mladih naučnih radnika i nastavnika u PHD-e i pomoć PDH—e

u rješavanju njihovih problem;
8) popularizacija historijske nauke među širim slojevima, kao i popularizacija

samog PDH—e kroz štampu i slično;
9)  suradnja s Društvom arhivista;

10 )  veza s. historijskim društvima u inozemstvu;
11) potrebno je pokušati, da se dobije makar kaikva skromna subvencija za po-

trebe društva.
Izvještaj o stanju društvene blagajne podnio j e  blagajnik F, M o a č a n i n ,

kustos Muzeja Srba u Hrvatskoj.

IZVJEŠTAJ BLAGAJNIKA ZA VRIJEME OD 1. IV. 1954 DO 30. IV. 1955.

Prihodi _ Dinara Rashodi Dinara

1) Saldo na 1. IV. 1954 739.775.—-— 1) Subvencije »Škol.
2) Subvencije; kIIjIZi<< za ed'imjle 1 ,050.000.——

.a) N,  0_ G. Z .  za  Kon- 2) Honorari autorima 466.532.—
gres u Beogradu 3) Otkup »Hist. Zbo-r.« za

100.000.—— zamjenu i davanje čla—
b) S a v j e t  z a  prosvjetu, nOVLma uz rabat  . 40.389.—

nauku i kulturu za 4) Putni troškovi wklj u—
Kongres čivši Kongres 436.322.—

400.000.—
c) Savje t  za  prosvjetu,

nauku i kulturu za
edicije

1.320.000— 1 ,820000 .—

5) Troškovi administra-
cije 27.269.—

6) Članarina Savezu
hist. društava

7)  Troškovi poslovanja
10.000.—

3) Članarina 2.0.186.—- s Nar. bankom 7.842.—
4) Naplata »His-t. Zbor.« 14.756.— 8) Poštarina 11.837.—
5) Kamati Nar. banke 32.721.—— 9)  Saldo na  3 0 .  IV. 1 9 5 5  577.247.—

2.627.438.— 2.627.438.—

_ Pošto j e  prof. dr. G.  Gamulin pročitao izvještaj Nadzornog odbora, koji j e  bla—gajnu pronašao u redu, prešlo se na diskusiju o podnesea izvještajima.
P I O I f .  d r .  F r a n  Z w i t t e r  pozdravlja skupštinu u ime Saveza i Zgodo-

vinskog društva Slovenije, te is t iče,  da  s e  suradnja historičara Jugoslavije počela
ušpješno ostvarivati preko Saveza. Govornik ukratko informira skupštinu o radu
Saveza od kongresa 1954 do danas. Savez će izdati publikaciju o prošlogodišnjem
kongresu historičara u Beogradu, , a  priprema s e  'i publikacija o jugoslavenskoj hi—
storiografiji u vezi s međunarodnim kongresom historičara u Rimu. Ovog ljeta Savez
organizira tečaj nastavnika historije na Prespanskom jezeru. Prelazeći na probleme
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Iz Povijesnog društva. Hrvatske

Zgodovinskog društva Slovenije, prof. Zwitter konstatira, da  slovenski historičari
obrađuju najviše period o d  XVI.  do XVIII. st . ,  p a  i historiju NOB—e, a gotovo se i
ne bave historijom XIX. s t .  ;i stare Jugoslavije. Pitanje arhiva akutno j e  i u Slove—
nij i .  Svršava s. nadom, da  će suradnja između obaju bratskih društava bivati s vre—
menom sve t ješn ja .

P r o f.. (1 r .  D «I' a g o s  1 a v J a n k o  v i  ć pozdravlja skupštinu u ime Istoriskog
društva Srbije i i s t iče.  da  j e  kontakt između naših društava j o š  uvi jek nedovoljan.
Treba po jača t i  nas to jan ja  u tom pravcu, j e r  su nam problemi isti  Govornik ukratko
informira skupštinu o djelatnosti  Istoriskog društva Srb i je ,  kojemu je sada uspjelo
organizaciono učvrstiti  s v o j e  podružnice i time stvoriti  uvjete z a  n j ihov rad Dru—
štvo j e  povećalo s v o j u  izdavačku djelatnost  i pored  vel ik ih  štamparskih teškoća,
zbog kojih, na  p r . ,  »Istoris'ki Glasnik<< redovito leži u štampariji i p o  osam mjeseci.

P r o' f .  V j e k o s 1 a v Š t e f an i ć ,  naučni suradnik Hist. instituta JAZU,
govori o problemu organizaci je  naučne i izdavačke djelatnosti ,  o kojem bi trebalo
povesti ozbiljnu diskusiju na  savjetovanju historičara. Govornik smatra,  da b i  tre—
balo izdavati histori jske radove u utvrđenim kolekcijama i seri jama. Slučajno-st ko ja
sada Vlada u tom pogledu otežava rad historičarima. Pored toga trebalo b i  se anga—
žirati na izdavanju izvora. Govornik s e  ne slaže s mišljenjem, d a  treba izdavati samo
monografije. Dakako, historijska građa ne  b i  se smjela  izdavati p o  pojedinim časo—
pis ima,  već  s istematski,  kao  što j e  bilo n a  pr .  u Codex diplomaticus—u. Diskutant
misli d a  b i  s e  o problemima,  k o j e  su i zn i j e l i  prof .  Š idak  i prof  Čul inović  u svo j im
referatima, trebalo pisati i u š t ampi ,  kako b i  s e  stvorila b o l j a  mogućnost  z a  r ješa—
vanje  akutnih pi tanja .

P r o f .  D i n k o  F o r  e t i  ć ,  upravitelj Državnog arhiva u Zadru ,  pozdravlja
skupštinu u ime  Zadarske podružnice. Smatra, da  b i  aktivnost naših podružnica tre-
ba la  b i t i  usmjerena više u pravcu d je lovanja  na  kulturni ž ivot ,  a manje n a  stručno
uzdizanje  č l anova .  Govornik smatra ,  d a  b i  izmjena iskustava između pojedinih po-
družnica b i la  vrlo potrebna.  Zadarska će se podružnica angažirat i  z a  usp jeh  ljetnog
seminara z a  nastavnike.

Dr .  M i l j e n k o  P r o t e  g a u prvom redu utvrđuje, da Društvo do danas n i j e
uspje lo  d a  .se sistematski bavi  osnovnim problemima historiografi je ,  nastave historije
i problemima naučnih *i nastavničkih kadrova. Društvo s e  pretežno bavilo organiza—
cionim problemima, i to ne uv i j ek  s uspjehom.

Problem kadrova n i j e  do danas r i j e šen .  Mladih kadrova nema dovol jno n i  u
kvantitativnom ni u kvalitativnom pogledu. Pored  toga, mladi su  kadrovi  uglavnom
prepušteni sami  seb i ;  ne radi s e  sistematski na  njihovu dal jnjem uzdizanju i usavr—
šavanju. Krupnu odgovornost u tom pravcu ima  tzv, starija generaci ja ,  k o j a  ni je  u
potrebnoj mjer i  odgajala mlađe kadrove. Smatra da  b i  Povijesno društvo Hrvatske
trebalo da  s e  aktivizira i u pravcu odgajanja  i. usavršavanja t ih kadrova i da ,  r ad i
uspješnijeg rada n a  r ješavanju  tog pitanja. ,  koordinira svo ju  djelatnost s a  ostalim
naučno-nastavnim ustanovama.

Diskutant,  nadal je ,  konstatira d a  nem a sistematske povezanosti i suradnje  iz—
među mlađ ih,  tzv.  s rednj ih  i tzv. starijih kadrova  u oblasti historiografije.

Diskutant također smatra, da  u našo j  nauci nema dovoljno ni sistematskog ni
planskog rada na  naučnom ispitivanju i obrađivanju osnovnih problema naše nove
i n o v i j e  nacionalne historije, j e r ,  podvlači diskutant, izučavanje  historije z a  nas  ne
smije da  bude nagomilavanje činjenica odnosno pukog znanja  o t im č injenicama,
nego naučno i napredno istraživanje naše historije. Ona  treba, između ostalog, d a
služi i "idejno-političkom formiranju novih generacija u smislu zaht jeva  koje po—
stavlja društvo, koje  teži tome da  ostvari socijalizam. Diskutant drži,  d a  s e  ne bi
moglo ustvrditi, d a  sve naše ustanove i historičari uporno rade n a  svoj im zadac ima
u ialoženom pravcu. Histori ja j e  i politička nauka, utvrđuje diskutant, a o tome s e
ne vodi dovoljno računa. Premda s e  o marksizmu u našoj historiografiji mnogo
gov ori, —— u stvari marksistička odnosno materij alistička interpretacija historijskih
činjenica i podataka ili ne  postoji uopće ili  j e  samo površna i formalna.

Diskutant misli, da  n i je  ispravno gledište onih koji tvrde, da  j e  potpuno sve—
jedno .s kakvim s e  problemima bavi naša historiografija, već d a  j e  glavno da  j e  ta j
problem materi jal is t ički interpretiran. Međutim, n i j e  svejedno d a  l i  se netko ope—
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tovano bavi,  primjerice, smrću Zvonimira ( i  sličnim pitanjima) ili problemima naše
novije histori je,  naroč i to one XIX. i XX. vijeka.

U pogledu same nastave historije na  našim školama, diskutant smatra, na  osnovu
nekih svojih opažan ja .  d a  se na mnogim našim srednjim školama his tor i ja  predaje
nesuvremeno. Mnogo j e  tome oridonijelo i to, što naši studenti, u toku fakultetskog
obrazovanja, ne dobivaju jednu određenu idejno-«političku koncepciju o važnosti i
ulozi nastave historije, naročito u pravcu idejnog formiranja mlađ ih generacija.
Razumije se, tvrdi diskutant, da  ta koncepcija mora b i t i  napredna, t. j .  socijalistička.

Diskutant smatra, da Fakultet treba u toku stručne nastave da  razvija takvu
koncepciju i da j u  prenosi na studente, buduće nastavnike i naučne radnike.

Pored toga drži., da  treba uspostaviti prisnije veze između na.-stavnika h is tor i je
u srednjim školama i historičara na  Sveučilištu, institutima i drugim ustanovama,
j e r  su srednjoškolski nastavnici čest-o prepušteni sami sebi.

Prelazeći na »Hisrtorijski Zbornik<< kao društvenu ediciju, diskutant j e  uvjeren,
da  >Hiistorijski Zbornik« uglavnom s uspjehom rješava svoje zadatke i da  stoga
treba odati priznanje redakciji Ji glavnom uredniku. Podvlačeći naučni nivo radova
štampanih u »Historijskom Zborniku<<, diskutant naročito ističe kao pozitivno, što j e
»Historijski Zbornik<< mobilizirao mnogo mladih ljudi, što j e  štampao njihove radove
i na  taj način im dao poticaj za daljnji rad. Smatra da  i drugim sredstvima treba
raditi na  organizaciji mladih naučnih radnika.

Završavajuć i ,  diskutant se slaže s prijedlogom da se osnuje izdavačko poduzeće,
koje bi s e  sistematski i na osnovu jednog dugoročnijeg plana bavilo izdavanjem edi-
c i j a  iz  oblasti historije i graničnih nauka.

Na  koncu, drug Protega apelira na  sve naše kadrove, koji rade na  historiografiji,
d a  pri jeđu preko stvari koj-e ih  di jele  i da  se  nađu n a  zajedničkom terenu i n a  zajed—
ničkom poslu naučne interpretacije naše  nacionalne historije. “

D r u g a r i  c a M i  r j  a 11 a G r o s s  govori o problemu mlađih historičara, koji
nemaju pomoći od starije generacije historičara, u prvom redu, zbog ličnih odnosa,
koji vladaju među starijim historičarima. Povijesno društvo mora nastojati ,  da  se
mladi historičari međusobno približe, da  uspostave stalnu suradnju izmjenom mi—
šl jen ja  i «diskusijom o problematici, koju rad na  konkretnom historijskom materijalu
nameće mladom historičaru. Bude l i  svaki mladi historičar radio sam za  sebe, pot-
puno odijeljen od svojih kolega, kao što j e  to slučaj kod starije generacije histori-
čara,  nemoguće j e  očekivati napredak naše  historiografije u marksističkom pravcu.

P r  o f .  L o l i k  a D 11 r a n o  v i ć  govori o akutnom problemu školovanja na—
stavnika rpovijesti. Mladi kadrovi, koji dolaze s fakulteta, ne  zadovoljavaju n i  z a
stari, a pogotovu ne  z a  novi nastavni plan. Oni se teško snalaze, pa  im treba pomoći.

P r o f .  d r .  J a r o s l  a v  Š i d a ' k  ističe, da  većina slušača historije ne studira
i z  interesa za nauku, već prije svega zbog uhlj eblj enja .  Studenti nastoje samo oko
toga, d a  dobiju onaj minimum znanja,  koji im je u tu svrhu potreban. ebog toga
su  takvi rezultati i na  školama. Sveučilišni nastavnik marksist ne može naći druge
forme odg-oja nego d a  n a  konkretnom historijskom materijalu izlaže marksističko
shvaćanje historije. a baš  u tom pogledu nailazi on na  pasivnost studenata. Govor-
nik se žal i  također na  nezinteresiranost nastavnika historije u pogledu Historijskog
zbornika, jer j e  od predviđenih 1 5 0  komada posljednje-g godišta prodano među za—
grebačkim nastavnicima samo 15.

P r o f .  O l g a  S a l  z e r konstatira, d a  među nastavnicima pois to j i  interes z a
His tor i jski  zbornik. Z a  mali broj prodanih pr imjeraka kriva j e  loša dis t r ibuci ja .

D r u g a r i  e a D u r a n o v i ć  smatra, d a  fakultetski studij kao cjelina ne
odgovara potrebama srednje škole. Jedan od načina r ješavanja tog pitanja bio bi u
stipendiranju, koje bi stimulitavno djelovalo na  zalaganje studenata za  vrijeme
studija. (Time j e  diskusija bila završena.)

Skupština j e  zatim razriješila dosadašnji Upravni odbor njegove dužnosti, pri-
mila nova pravila PDH i prijedloge odbora, da  se predviđeno savjetovanje histori—
čara Hrvatske, zbog materijalnih teškoća, održi u okviru zagrebačke podružnice, i da
»Peristi1« i dal je  ostane edicija PDH.

Na kraju je skupština izabrala slijedeće odbore P D H :
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Iz Povijesnog društva Hrva t ske

Upravni odbo r  Pov i j esnog  druš tva  Hrva t ske :  Ravlić Jakša ,  suradnik JAZU;  Ši—
dak dr. Jaroslav,  red. prof. Filozofskog fakulteta; Protega dr. Mil jenko,  d rž .  sekretar
Drž. sekretarijata za pravosudnu. upravu N R H ;  Bogdanov dr .  Vaso,  izv. prof .  F i lo-
zofskog fakulteta;  Čulinović d r .  Ferdo,  red .  prof. Pravnog fakulteta;  Brandt  dr. Mi—
roslav, asistent  Filozofskog fakulteta; Gross Mi r j ana ,  asistent Historij-skog instituta
JAZU; Janaček  Edo ,  prof. XX. Osmogodišnje ško le ;  Klaić  d r .  Nada ,  asistent Filozof—
skog fakulteta; Duranović  Lolika, profesor XI I I .  Gimnaz i j e ;  Moačanin Fedor, kustos
Muzeja Srba u Hrvatskoj .

Nadzorni o d b o r :  Stulli Bernard, ta jn ik  Jadranskog instituta J A Z U ;  Gamulin dr .
Grga, docent Filozofskog fakulteta;  Marjanović  Milan, akademik.

Sud č a s t i :  Horvat dr .  Marijan,  redoviti  prof. Pravnog fakulteta;  R o j n i ć  Matko,
upravitelj Sveučilišne i narodne biblioteke; Cotić Mara ,  prof. V I .  Gimnazi je .

Redakci ja  »Histori jskog zboTnika<<:  Šidak dr .  Jaros lav;  Ravlić  Jakša ;  Mandić
dr. Oleg, izv .  profesor Pravnog fakulteta.,

Redakci ja  »Male  histori jske b ib l io teke<<:  Mali  Karmen, direktor  V I .  Gimnazije;
Kolaković  d r .  Ju r a j ,  p r o f .  X .  Gimnazi je ;  Kampuš Ivan ,  nas tavnik  Osmogodišnje škole;
Moačanin Fedor; Matković  Hrvoje, prof.  XI I I .  Gimnazi je .

Redakcija >>Peristi1a«: Gamulin dr .  Grga; Prelog dr. Milan, predavač  Filozof—
skog fakulteta;  Vinski dr. Zdenko, naučni suradnik Arheološkog muzeja ;  Stahuljak
Tihomil. konzervator.
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